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Κρίσιμεε αποφάσειε μετά us διακοπέβ για τη συγκράτηση τον πληθωρισμόν, 
το έλλειμμα τον προϋπολογισμού και us αποκρατικοποιήσει

Τα τρία διλήμματα του κ. Σημίτη
Του Ν. ΝΙΚΟΛΑΟΥ_________________

Οι υπεύθυνοι για τη χάραξη της οικονομι
κής πολιτικής αναχωρούν για τις θερινές 
διακοπές τους και εκ των πραγμάτων η ε
νημέρωση της κοινής γνώμης για τα βάρη 
που φέρνει το δύσκολο 1998 περνά 
στους «σεναριολόγους». Ο Αύγουστος 
λοιπόν θα είναι ο μήνας των θορυβωδών 
δημοσιευμάτων για τους νέους φόρους 
που θα επιβάλει η κυβέρνηση με τον προ
ϋπολογισμό του 1998 ο οποίος θα κατα
τεθεί στη Βουλή ως το τέλος Νοεμβρίου, 
για την παράταση της λιτότητας άλλα δύο 
χρόνια ώστε να μετάσχουμε στην ΟΝΕ 
και στο ευρώ, για τη διάλυση του κοινω
νικού κράτους και την ανατροπή του α
σφαλιστικού συστήματος κλπ.

Ϊ0λα αυτά τα ηχηρά και κινδυνολογικά 
ί. βεβαίως εν πολλοίς υπερβολές. Η α- 

Wcaa όμως είναι ότι ο κ. Κ. Σημίτης ό
ντως παίρνει μαζί του στη Σίφνο ογκώ
δεις φακέλους με συχνά ανπφσπκές ει
σηγήσεις των συνεργατών του και πρέπει 
αυτός και μόνος - και όχι πλέον τα σκιώ
δη συλλογικά όργανα - να δώσει απαντή
σεις και να πάρει αποφάσεις που θα κρί
νουν την πορεία της χώρας στη δίχρονη 
μεταβατική φάση εισόδου στην Ευρώπη,

αλλά και την αντοχή της κυβέρνησής του 
που μέσα στο 1998 θα δοκιμαστεί από 
την αναμέτρηση των δημοτικών εκλογών, 
στην οποία ο ίδιος ακαίρως προσέδωσε 
πολιτική διάσταση.

Στις 6 Σεπτεμβρίου ο πρωθυπουργός 
κ. Κ. Σημίτης κατά την ομιλία του στη 
ΔΕΘ θα αναφερθεί στην πορεία και σπς 
προοπτικές της ελληνικής οικονομίας και 
θα δώσει έτσι το πρώτο ασφαλές στίγμα 
για την πολιτική που θα ακολουθήσει η 
κυβέρνησή του το 1998. Και όσον αφορά 
μεν τη μέχρι τούδε πορεία, το έργο είναι 
εύκολο για τον Πρωθυπουργό αφού ό
ντως για πρώτη φορά η ελληνική οικονο
μία έχει ολοκληρώσει επιτυχώς τη φάση 
της σταθεροποίησης και διανύει αναπτυ
ξιακή περίοδο μέσα σε συνθήκες αποκλι- 
μακούμενου πληθωρισμού και συρρι- 
κνούμενων δημοσίων ελλειμμάτων. Το 
μέλλον όμως και κυρίως το στοίχημα για 
την ένταξη στην ΟΝΕ είναι ακόμη αβέ
βαια καθώς κοινή διαπίστωση του οικο
νομικού επιτελείου είναι ότι η πολιτική 
της βραδείας, βήμα προς βήμα, σταθερο
ποίησης έχει πλέον εξαντλήσει τα όριά 
της και η ώρα των τολμηρών διαρθρωτι
κών αλλαγών και των ρήξεων με τα κατε
στημένα συμφέροντα έχει σημάνει.

Μαζέψτε loos!
Του Ρ. Σωμεριτη

ΤΡΙΑ είναι τα μεγάλα δι
λήμματα της οικονομικής 
πολιτικής στα οποία πρέπει 

να απαντήσει ο Πρωθυπουρ
γός ώστε να υπάρχει από τον 
Σεπτέμβριο ένα νέο ξεκίνημα 
για την κυβέρνησή του.

Πρώτον: Πώς θα πέσει ο 
πληθωρισμός; Είναι φανερό 
πλέον ότι το «τέρας» του πλη
θωρισμού δεν δαμάζεται μό
νο με τεχνοκρατικές ασκήσεις 
επί χάρτου ούτε με τη μονο
διάστατη λιτότητα στους μι
σθωτούς. Τρία γεγονότα των 
τελευταίων ημερών έχουν α
σφαλώς προβληματίσει τον 
Πρωθυπουργό, ο οποίος συ
νειδητοποιεί ότι ο πληθωρι
σμός δεν είναι μόνο οικονομι
κό μέγεθος αλλά πρωτίστως 
πολιτικό αφού εκφράζει σχέ
σεις κυριαρχίας και εξάρτη

σης μεταξύ των ομάδων του 
^πληθυσμού.

Το πρώτο γεγονός ήταν η 
σύγκρουση ιδιοκτητών σου
περμάρκετ και βιομηχάνων 
τροφίμων, που αποκάλυψε ότι 
δύο ισχυρές ομάδες συμφερό
ντων είχαν σωρεύσει προκλη
τικά κέρδη τα οποία δεν άφη
ναν τις τιμές να πέσουν γρήγο
ρα. Το δεύτερο είναι ο εξανα
γκασμός της κυβέρνησης να 
μειώσει τον ειδικό φόρο κα
τανάλωσης σπς βενζίνες και 
στο πετρέλαιο προκειμένου να 
τποτρέψει την αύξηση των τι- 
<ών τους εξαιτίας της ανόδου

»υ δολαρίου. Από τη μείωση 
•τή το κράτος θα χάσει το δί- 

ηνο Αυγούστου - Σεπτεμβρί- 
j πάνω από 5 δισ. δρχ., τα ο- 

ιοία τελικά με κάποια άλλη 
μορφή θα πληρώσουν οι κα
ταναλωτές, αφού ο προϋπολο
γισμός δεν αντέχει σε απώ
λεια εσόδων. Γιατί όμως η α
νατίμηση του δολαρίου να μην 
απερροφάτο από τη ΔΕΠ και 
τα ΕΛΔΑ, που έχουν τεράστια 
κέρδη; Η μετακύλιση στο κρά
τος, δηλαδή στους φορολο- 
γουμένους, του βάρους αυτού 
γίνεται όχι μόνο για να προ- 
στατευθεί η υψηλή κερδοφο
ρία της κρατικής ΔΕΠ αλλά 
προπαντός για να αυξηθούν 
ακόμη περισσότερο τα κέρδη 
των ιδιωτικών διυλιστηρίων 
και των αλλοδαπών εταιρειών 
πετρελαίου. Το τρίτο γεγονός 
είναι η αύξηση της τιμής του 
ηλεκτρικού ρεύματος κατά 
3,5% από 1ης Αυγούστου. Πα
ρά την κυβερνητική υπόσχεση

Η σύγκρουση για τη Φλώρινα
ΤΟ ΚΛΙΜΑ έχει βαρύνει για την κυβέρνηση 
με την εμπλοκή της υπόθεσης της Φλώρινας. 
Ο Πρωθυπουργός βεβαίως με την εισήγησή 
του στην Κυβερνητική Επιτροπή της Τετάρ
της, που συνήλθε αιφνιδιαστικά και με δική 
του πρωτοβουλία, έδωσε την καλύτερη δυνα
τή λύση, αλλά είναι προφανές ότι για προ
βλήματα διαφάνειας και ήθους ο κ. Κ. Σημί
της θα ήταν ο τελευταίος πολιτικός που θα 
μπορούσε να κατηγορηθεί και συνεπώς θα 
πρέπει να είναι ιδιαίτερα ενοχλημένος για ό
σους υπουργούς του τον εκθέτουν με τις λα
θεμένες επιλογές τους ή με την πολυπραγμο- 
σύνη τους!

Η απόφαση του Πρωθυπουργού να μη δε
χθεί την εισήγηση της κυρίας Βάσως Παπαν-

δρέου για εισαγωγή προς κύρωση της σύμ
βασης για το έργο της Φλώρινας στη Βουλή 
και ανπθέτως να επιλεγεί ανεξάρτητος οί
κος που θα αποφανθεί για το εύλογο τίμημα 
ελήφθη ύστερα από μακρά περίοδο διαβου- 
λεύσεων του κ. Σημίτη με συνεργάτες του, τη 
γνώμη και την ευθυκρισία των οποίων εκτι
μά ιδιαίτερα. Ετσι ο κ. Κ. Σημίτης συζήτησε 
το θέμα πολλές φορές με τον νομικό του 
σύμβουλο καθηγητή κ. Γ. Παπαδημητρίου 
και τον γενικό γραμματέα του Υπουργικού 
Συμβουλίου κ. Σ. Κοσμίδη, ενώ πολύαμες ή
ταν οι συμβουλές των υφυπουργών ΠΕΧΩΔΕ 
κ. Χρ. Βερελή και Εσωτερικών κ. Τάσου Μα- 
ντέλη, που έχουν γνώση και πείρα σε θέματα 
ενέργειας και βιομηχανίας.

ότι την προσεχή διετία τα τι
μολόγια των ΔΕΚΟ θα παρα
μείνουν παγωμένα, γεγονός 
είναι ότι η ΔΕΗ είχε αρκετά 
κέρδη (ξεπερνούν τα 70 δισ. 
δρχ.) για να απορροφήσει και 
αυτή την άνοδο της τιμής των 
υγρών καυσίμων.

Τα γεγονότα αυτά ασφα
λώς και δεν είναι τυχαία. Α
ποτυπώνουν και τις διαφορε
τικές γραμμές που υπάρχουν 
μέσα στην κυβέρνηση και 
προπανιός έναν ιδιότυπο φε- 
ουδαρχισμό που συντηρούν οι 
πρωτοιόλασάτοι υπουργοί. 
Δεν είναι τυχαίο ότι και η 
ΔΕΠ και η ΔΕΗ επιτηρούνται 
ως είδος οικογενειακής επι
χείρησης από την υπουργό Α
νάπτυξης κυρία Βάσω Πα- 
πανδρέου, που όσον αφορά 
μεν τη ΔΕΠ καθυστερεί πάνω 
από ένα χρόνο την ιδιωτικο
ποίησή της, της δε ΔΕΗ αρνεί- 
ται επίμονα τη μετατροπή σε 
Ανώνυμη Εταιρεία όπως προ
βλέπει ο νόμος για όλες τις 
ΔΕΚΟ.

Θα πρέπει λοιπόν ο κ. Κ. 
Σημίτης να λύσει και το πολι
τικό πρόβλημα του ενιαίου 
συντονισμού της οικονομικής 
πολιτικής. Ισως είναι το πιο 
δύσκολο πρόβλημά του αφού 
ο ίδιος έχει αποφασίσει να 
μην κάνει ανασχηματισμό 
πριν από τις θερινές διακοπές 
της Βουλής το 1998.

Δεύτερον: Πώς θα μειωθεί 
το έλλειμμα του προϋπολογι
σμού στα όρια των στόχων

του Μάαστριχτ! Αν ο πληθωρι
σμός δύσκολα πέσει από το 
5,5% - όπου θα βρίσκεται στο 
τέλος του Δεκεμβρίου - στο 
2,5% τον Δεκέμβριο του 
1998, το ίδιο κοπιαστικά θα 
μειωθεί το έλλειμμα του δη
μόσιου τομέα από 4,2% του 
ΑΕΠ εφέτος σε 2,4% το 1998.

Ο κ. Κ. Σημίτης πρέπει να 
πάρει αποφάσεις στα εξής 
δύο κρίσιμα θέματα:

- Στις 31 Αυγούστου θα υ
ποβληθεί στον Πρωθυπουργό 
το πόρισμα της Επιτροπής Γε
νικών Γραμματέων (των υ
πουργείων Δημόσιας Διοίκη
σης, Εθνικής Οικονομίας και 
Οικονομικών) με εισήγηση 
για δραστική παρέμβαση για 
μείωση του δημόσιου τομέα. 
Πάνω από 150 υπηρεσίες του 
κράτους (κυρίως γενικές 
γραμματείες) αλλά και οργα
νισμοί του ευρύτερου δημόσι
ου τομέα θα καταργηθούν και 
το προσωπικό τους θα μετα- 
ταγεί σε άλλες υπηρεσίες. Οι 
αντιδράσεις, όπως είναι φυ
σικό, θα είναι μεγάλες και ο 
Πρωθυπουργός πρέπει να πά
ρει την απόφαση της σύ
γκρουσης με κατεστημένα 
συμφέροντα.

- Παρά τη μείωση των δα
πανών, ο προϋπολογισμός θα 
χρειασθεί και νέα έσοδα, που, 
κατά την πρόθεση του κ. Κ. 
Σημίτη, πρέπει να αντληθούν 
από τη φορολογία των υψη
λών εισοδημάτων. Ο υπουρ
γός Εθνικής Οικονομίας κ. I.

Παπαντωνίου εισηγείται στον 
Πρωθυπουργό να εξαιρεθούν 
από την τιμαριθμοποίηση της 
φορολογικής κλίμακας τα ει
σοδήματα άνω των 15 εκατ. 
δρχ. τον χρόνο, ενώ ο υφυ
πουργός Εργασίας κ. Χρ. 
Πρωτόπαπας εισηγείται την 
πρόσθετη φορολογία κερδών, 
το προϊόν της οποίας όμως θα 
επιστρέφεται σπς επιχειρή
σεις υπό την μορφή μείωσης 
ασφαλισπκών εισφορών εφό
σον προσλαμβάνουν ανέργους 
και ιδίως νέους εργαζομέ
νους. Τα μέτρα του Ζοσπέν 
(αύξηση συντελεστή φορολο
γίας κερδών και συντελεστή 
φορολογίας υπεραξίας) μάλ
λον δεν θα βρουν μιμητές και 
πάντως δεν προβλέπεται φό
ρος υπεραξίας στις μετοχές.

Τρίτον. Πώς θα προχωρή
σουν οι αποκρατικοποιή
σεις; Από τους υπολογισμούς 
που έχουν γίνει στο ΥΠΕΘΟ, 
ο προϋπολογισμός του 1998 
για να «βγει» θα χρειασθεί να 
ενισχυθεί με έσοδα από απο
κρατικοποιήσεις της τάξεως 
τουλάχιστον των 200 δισ. 
δρχ., όπως και εφέτος.

Θα πρέπει λοιπόν να υλο
ποιηθεί μέσα στο 1998 ένα 
ευρύ πρόγραμμα αποκρατικο
ποιήσεων και το ΥΠΕΘΟ ε
κτός της ΔΕΠ έχει εισηγηθεί 
τη μετοχοποίηση μέσω Χρη
ματιστηρίου και άλλων 
ΔΕΚΟ, όπως της ΔΕΗ, της ΕΥ- 
ΔΑΠ, του ΟΛΠ, του ΟΠΑΠ 
κλπ.

ΤΟ ΜΕΓΑΛΥΤΕΡΟ πρόβλημα της χώρας μας είναι η αξιο
πιστία του κράτους. Μας έμαθαν να θεωρούμε ότι δεν 
είναι δικό μας, ότι δεν το απαρτίζουμε εμείς, ότι δεν λει

τουργεί για μας. Η αποκατάσταση της αξιοπιστίας του δεν ε- 
ξαρτάται όμως μόνο από «ιστορικές» αποφάσεις αλλά και 
από τα «καθημερινά». Δηλαδή, από τα δείγματα και παρα
δείγματα σοβαρότητας και εντιμότητας των κάθε λογής και 
κάθε βαθμού εκπροσώπων του.

Πολλοί θέτουν δικαίως, από χρόνια, τα ίδια πάντα ερω
τήματα: Πώς συμβαίνει και κανένας πραγματικά ισχυρός, ι
διώτης ή δημόσιος λειτουργός, δεν βρέθηκε σπς φυλακές 
για φοροδιαφυγή ή φοροκλοπή ενώ αυτό είναι το εθνικό 
μας σπορ; Πώς γίνεται και πασίγνωστες επιχειρήσεις, π.χ. ε
ντός και εκτός του κυκλώματος των ΜΜΕ, να επιβιώνουν με 
τεράστια βεβαιωμένα χρέη και τεράστιες βεβαιωμένες οφει
λές στο Δημόσιο, προσεκτικά τοποθετημένες σε ορισμένα 
χρονοντούλαπα; Πώς επιτρέπεται στον τραπεζικό τομέα να 
αισχροκερδεί σε βάρος των αποταμιευτών αλλά και των δα
νειοληπτών; Πώς διευρύνονται με έμμεσες διαδικασίες τα 
παράθυρα που επιτρέπουν αδιαφανείς προσλήψεις και για
τί, αν λέγονται ως προς αυτό υπερβολές, δεν έχουμε αποδεί
ξεις διαφάνειας;

Η απόπειρα που έγινε για τη διαφορετική σε σχέση με τις 
κομματικές μας συνήθειες επιλογή των υπευθύνων των 
ΔΕΚΟ δεν μπόρεσε να κλείσει όλα τα στόματα. Δεν έχει α
κόμη λυθεί το θέμα της θεσμικής καχυποψίας που διέπει 
(και τελικά παραλύει) τα πάντα στα δημόσια έργα επιτρέπο
ντας και εύκολες κινήσεις πολιτικού εντυπωσιασμού. Δεν 
πείθουν - διότι δεν είναι δυνατόν να πείσουν - ορισμένες ε
πιλογές δαπανών: τα δισεκατομμύρια για αθλητικές φιέστες 
και η λιτότητα για την επιστημονική έρευνα ή την πυρόσβε
ση. Ας περιορισθούμε σε αυτά τα διαχρονικά αίτια ως προς 
το κοινό αίσθημα απαξίωσης του κράτους.

Διότι υπάρχουν και τα όσα προσφέρει, πλούσια, η καθη
μερινότητα. Ηταν λίγες και τεχνικά αναπότρεπτες, σύμφωνα 
με τους υπευθύνους, οι περιπτώσεις διαρροής αποτελεσμά
των των γενικών εξετάσεων - και δεν έχω λόγο να αμφισβη
τήσω τα λεγόμενό τους. Μένουν όμως στην «αγορά» τα όσα 
ακούστηκαν, πληγώνουν και μπορεί να οδηγήσουν και νέ
ους ανθρώπους στην ιδέα ότι «αυτό δεν είναι κράτος». Γιατί 
δεν κινήθηκαν αμέσως και μάλιστα δημόσια και εκκωφαντι- 
κά όλες οι αναγκαίες διαδικασίες για να αποδειχθεί το τι α
κριβώς έγινε;

Δεύτερο πρόσφατο παράδειγμα: επειδή έχουμε ξένους 
αθλητές, αποκτήσαμε απαστράπτουσα αστυνομία σε δρό
μους, σταθμούς, αεροδρόμια, όπου συνήθως βασιλεύει η 
δικτατορία του θρασύτερου. Για τον ίδιο λόγο καθαρίστη
καν και μερικές αρτηρίες. Μα οι πολίτες αυτής της χώρας 
και ιδίως της πρωτεύουσάς της δεν θα το άξιζαν αυτό κα
θημερινά;

Τρίτο πρόσφατο παράδειγμα: το «εθνικό μας» κοκορέτσι. 
Προτάθηκε στις Βρυξέλλες η προληπτική απαγόρευση κατα
νάλωσης των εντοσθίων και των μυαλών των αρνιών διότι 
υπάρχει φόβος μετάδοσης της σπογγώδους εγκεφαλοπάθει- 
ας. Ο δικός μας αρμόδιος υπουργός αντέδρασε πατριωτικά. 
Κανένας δεν μας εξήγησε όμως όχι τα περί «ιστορίας μας» ή 
των «ηθών μας» αλλά τα επιστημονικά επιχειρήματα των μεν 
και του δε. Τι να πιστέψει ο κόσμος για την υγεία του και ως 
προς την ευθύνη του κράτους; Και αν αύριο επιβεβαιωθούν 
οι «ξένοι»; Μήπως θυμάται κανείς τι έγινε με το AIDS; Να 
θυμίσω ότι ο ίδιος υπουργός παλιότερά είχε αμφισβητήσει 
και την υπόθεση των «τρελών αγελάδων»...

Τέταρτο παράδειγμα: τα αδέσποτα. Αναστατώθηκαν ό
λοι οι φιλόζωοι μαθαίνοντας ότι το κράτος αποφάσισε κα
λοκαιριάτικα να γίνει όχι μόνο μπόγιας αλλά και δολοφό
νος όπως εκείνοι οι πλεγματικοί που ρίχνουν φόλες, να 
πρόσφατα στο Μαρούσι, με δεκάδες θύματα. Θα μαζεύει, 
λέει, τα αδέσποτα και μερικές ημέρες μετά, αν μείνουν στα 
αζήτητα, θα τα σκοτώνει. Και όσα αδέσποτα αντιστέκονται 
στη σύλληψη θα εκτελούνται επί τόπου· σε δρόμους και 
πλατείες!

Η αλήθεια είναι (αυτό έμαθα εγκύρως) ότι δεν υπάρχει α
πόφαση· ότι μάλιστα η πολιτική ηγεσία δεν θέλει αυτές τις 
εγκληματικές προτάσεις. Υπάρχει όμως πίεση από ορισμέ
νες μακρινές νομαρχίες. Και πιεστική πρόταση ανωτάτου δι
οικητικού στελέχους για υπουργική απόφαση με το περιεχό
μενο που περιγράψαμε. Αυτό που δεν υπάρχει είναι όμως 
μια ηχηρή δημόσια επίσημη ενημέρωση με την προσθήκη ό
τι το θέμα θα συζητηθεί τον Σεπτέμβριο. Να περιμένω στο 
μεταξύ την απόλυση ή την προσαγωγή του ανωτάτου διοικη
τικού στελέχους για θεραπεία σε δημόσιο ψυχιατρείο; Οχι: 
χαίρει μονιμότητας και άκρας υγείας. Το κράτος είναι και 
αυτός. Χωρίς περιττούς διαλόγους με τους πολίτες. Πώς να 
το αποδεχτούμε;


